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04.02.2020 

 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 
1. I svaret på §37_003/2020, svarer Naalakkersuisut på spm 5, at 

“Naalakkersuisut har derudover ingen andre oplysninger med relevans 

for emnet på nuværende tidspunkt.”  

 

- Jeg erfarer, at Naalakkersuisut på tidspunktet for besvarelse af 

§37_003/2020 har modtaget anbefalinger for kvotefastsættelse for 

fiskeriet efter hellefisk i Nuuk området.  

 

- På hvilken baggrund har Naalakkersuisut valgt ikke at informere 

spørgsmålstilleren om at Naturinstituttet i december kom med en 

anbefaling om hvormeget der bør fiskes af hellefisk i Nuuk området?  

 

2. Naalakkersuisut skriver i svaret på §37_003/2020, spm. 3, at “der i 

2019 er fanget 6.956 tons hellefisk i områder, der ikke er reguleret via 

forvaltningsområder. Dette er inklusive fangster i det såkaldte 

kvotefrie områder.”  

 

- Hvad er den biologiske anbefaling for fangst af hellefisk i Nuuk 

området, og som Naalakkersuisut modtog i december 2019?  

 

3. I §37_172/2019, spm. 2 og 3, der vedrører Nuuk området, svarer 

Naalakkersuisut, at “I forbindelse med MSC certificeringen af det 

udenskærs fiskeri efter hellefisk ved Davis Strædet samt Baffin Bugten, 

har det været et krav fra MSC at man i løbet af 2019 – og inden MSC-

revision, som sandsynligvis bliver til august 2019 – skal have en 

forvaltning på plads, som sørger for, at TAC’en i 2020 ikke overstiger 

NAFO’s samlede rådgivning for de to udenskærs områder samt 

indenskærs områderne 1B-1F (fra Aasiaat til Kap Farvel). Ellers 

risikerer man at miste MSC certificeringen, har fiskerierhvervet oplyst. 

Naalakkersuisut arbejder derfor for at der senest pr. 1. januar 2020 er 

oprettet forvaltningsområder samt kvoter i indenskærs områderne 

NAFO 1B-1.”    

 

- Vil Naalakkersuisut bekræfte, at Naalakkersuisut sætter hele MSC-
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mærkningen for det udenskærs hellefiskefiskeriet i Vestgrønland i fare 

ved ikke at godkende udkast til ny bekendtgørelse om kystnært fiskeri 

efter hellefisk?  

 

4. Er det korrekt, at konsekvensen af ikke at godkende udkast til ny 

bekendtgørelse om kystnært fiskeri efter hellefisk, og hermed oprette 

forvaltningsområder med selvstændige kvoter, er, at hvad der fiskes af 

hellefisk kystnært syd for Diskobugten, skal fratrækkes den udenskærs 

kvote for ikke at bringe MSC certificeringen i fare?  

 (Medlem af Inatsisartut Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit) 

 

Begrundelse: 

 

Naalakkersuisut har i 2018 og i 2019 svaret på §37 spørgsmål fra undertegnede om, at der 

bliver etableret et forvaltningsområde for Nuuk området senest 1. Januar 2020. Dette i 

erkendelse af at størrelsen på hellefisk, og dermed også vægten på fisken, daler kraftigt, og at 

dette er sket over en længere årrække.  

 

Derfor vakte det en del undren, at Naalakkersuisut valgte ikke at godkende udkast til 

bekendtgørelse om kystnært fiskeri efter hellefisk, der ellers var forventet at træde i kraft pr. 1. 

Januar 2020. Jeg vil ikke gå igang med en motivjagt, men vil hellere sætte fokus på om 

Naalakkersuisut er klar over hvilke konsekvenser de er med til at skabe ved ikke at handle. Især 

med henvisning til, at det er dokumenteret sort på hvidt, at alene i 2019 er der opfisket alt i alt 

11.527 tons mere end end biologiske anbefaling, ligesom der er opfisket 6.956 tons hellefisk fra 

områder, der endnu ikke er reguleret via forvaltningsområder.  

 

Jeg ønsker at mine spørgsmål bliver besvaret inden for 10 arbejdsdage.   


